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Lansarea
mecanismului unic de
supraveghere bancarã
ar putea fi amânatã

Lansarea mecanismului unic de
supraveghere din zona euro, primul
pas spre uniunea bancarã, ar putea fi
amânatã cu trei luni - din iulie în sep-
tembrie 2014, din cauza unor pro-
bleme de calendar.

Conform unui oficial european,
finalizarea procedurii legislative ur-
matã în acest sens, care culmineazã
cu votul în Parlamentul European, în
sesiune plenarã, poate fi amânatã
pânã în septembrie 2013.

Liderii zonei euro au decis, în
urmã cu un an, cã Banca Centralã
Europeanã (BCE) va prelua supra-
vegherea bãncilor din zona euro,
ceea ce se va întâmpla la 12 luni
dupã ce Uniunea Europeanã va
aproba legile relevante în materie,
întrucât are nevoie de timp ca sã
înfiinþeze noua instituþie.

BCE, deschisã
la impunerea de
dobânzi negative
la depozite

Banca Centralã Europeanã (BCE)
este deschisã la impunerea de
dobânzi negative la depozite, chiar
dacã o astfel de mãsurã ar putea avea
consecinþe nedorite, spune preºedin-
tele instituþiei, Mario Draghi.

“O mãsurã la care ne-am uitat «cu
mintea deschisã» a fost posibilitatea
unei dobânzi negative la facilitatea
noastrã de depozite”, a spus ieri Dra-
ghi, adãugând: “Vom continua sã re-
flectãm la toate mãsurile ºi suntem
gata sã le abordãm cu toate consecin-
þele nedorite care pot apãrea”.

V.R.
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DUPÃ CE AU “SALVAT” BÃNCILE
COMERCIALE CU INJECÞII DE LICHIDITATE...

Când vor pleca bãncile
centrale sã planteze
ºi cartofi?

Publicarea datelor privind in-
flaþia din luna mai de cãtre
INS a fost prilej pentru apari-

þia unor titluri în presã despre scum-
pirea alimentelor. Pentru liniºtirea
populaþiei ºi corectarea acestei per-
cepþii greºite, propagandiºtii BNR
au t r ecu t l a con t r aa t ac , ex-
plicându-ne cum trebuie sã “jude-
cãm inflaþia”.

Consilierul guvernatorului BNR a
exclamat fericit cã preþurile mãrfuri-
lor nelimentare ºi ale serviciilor au
înregistrat scãderi lunare, iar facturi-
lor la energie termicã, la gaze ºi elec-
tricitate “nu li s-a mai adãugat nici
mãcar un singur ban”.

Oare a uitat cã preþurile energiei
sunt reglementate ºi creºterile de la
începutul anului au majorat nivelul
preþurilor pe un palier care a rãmas ºi
în luna mai, adicã foarte ridicat pentru
puterea de cumpãrare a populaþiei? Iar

aceastã putere de cumpãrare va primi,
în curând, o nouã loviturã printr-o
nouã majorare a preþurilor energiei?

Directorul di-
recþiei de preþuri
din cadrul INS a
încercat, de ase-
menea, sã mini-
malizeze creºterea
anualã a preþurilor
de consum, pre-
cizând cã aceasta
este “pe un trend

de stagnare”, fãrã sã observe panta
crescãtoare a inflaþiei din ultimele 12
luni (vezi grafic în pagina 15). Nu tre-
buie sã uitãm, de asemenea, cã stabi-
lizarea inflaþiei este departe, foarte
departe, de stabilizarea preþurilor. În
primul caz vorbim de ritm de creºtere
iar în al doilea caz, de nivel.

(continuare în pagina 15)
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În atenþia abonaþilor la ziarul “BURSA”
Dacã sunteþi abonaþi la ziarul “BURSA” ºi nu aþi

primit ziarul, vã rugãm sã ne contactaþi la nr. de
telefon: 021.311.22.36/37 sau la adresa de e-mail:
abonamente@bursa.ro.

DEPARTAMENTUL DIFUZARE “BURSA”

IULIAN FOTA:

“Deprofesionalizarea administraþiei devine
mai periculoasã decât însãºi criza economicã”
l “România nu are o politicã ostilã faþã de Rusia” l “Economia este o problemã de securitate naþionalã pentru toatã lumea” l “Acum 150 de ani,
vechii liberali ºtiau cum sã contruiascã o bursã ºi ce sã facã cu aceasta, iar noi astãzi, dupã atâtea decenii de acumulare a know-how-ului în domeniul
economiei ºi finanþelor, nu ºtim cum sã o administrãm profitabil”

Reporter: Europa este puternic
zguduitã de criza economicã. Mai
este proiectul european sustenabil?

Iulian Fota: În momentul acesta,
începând cu SUAºi trecând prin toa-
te þãrile europene, economia este
consideratã cea mai importantã pro-
blemã de securitate naþionalã.

ªi lucrul acesta nu este hazardat.
De ce? Pentru cã economia stã, efec-
tiv, la fundamentul efortului de se-
curitate naþionalã.

În securitatea naþionalã ai nevoie
de bani ca sã te organizezi ºi sã te
aperi, ai nevoie de resurse, de capa-
bilitãþi. În momentul în care econo-
mia este afectatã, ºi securitatea na-
þionalã devine mai vulnerabilã. Pânã
la urmã, sã nu uitãm cã Uniunea So-
vieticã nu s-a dezmembrat ca urmare
a unei agresiuni militare, ci pentru

cã, din punct de vedere economic, a
colapsat ºi nu ºi-a mai putut acoperi
satisfãcãtor nevoile propriei popula-
þii. Actualmente, economia este o
problemã de securitate naþionalã
pentru toatã lumea.

Un al doilea lucru extrem de im-
portant este opinia publicã. Legiti-

mitatea eforturilor din zona securitã-
þii naþionale provine din sprijinul
opiniei publice.

Reporter: La fel cum URSS a co-
lapsat din cauza problemelor econo-
mice, nu este posibil ca ºi UE sã pã-
þeascã un lucru asemãnãtor?

Iulian Fota: Între Uniunea Sovie-

ticã ºi Uniunea Europeanã este o di-
ferenþã majorã: UE aparþine spaþiu-
lui democraþiei, al dezbaterilor libe-
re ºi al unui dezvoltat spirit critic.
Atunci când Uniunea Europeanã are
o problemã, nimeni nu fuge de ea,
nici nu se ascunde, cum s-a întâmplat
ani de zile în comunism, când ºtiam

toþi cât de prost o ducem, dar nimeni
nu avea curajul sã deschidã discuþia
despre problemele acestea. Uniunea
Europeanã nu va avea aceeaºi soartã
ca URSS pentru cã îºi conºtientizea-
zã problemele, le abordeazã într-o
manierã deschisã, frontalã. Este
drept cã avem probleme, ca ºi ameri-
canii de altfel, ne-am clãtinat puþin
sub povara acestora, dar nu suntem
nici pe departe într-un proces de de-
clin. În definitiv o crizã este ºi o pro-
vocare, dar ºi o oportunitate.

Reporter: Preºedintele Traian
Bãsescu, în discursurile sale, vor-
beºte de o Europã cu douã viteze.

Iulian Fota: Europa cu douã vite-
ze nu ne-o impune altcineva - depin-
de de noi dacã suntem în prima sau în
a doua Europã.

Uniunea nu decide performanþa
unei þãri, întreaga responsabilitate
aparþinându-i statului respectiv. Eu
nu sunt adeptul teoriei conform cãre-
ia cineva din afarã încearcã sã ne þinã
la coada clasamentului.

Suntem acolo pentru cã aceasta este
performanþa noastrã ca þarã, dar nu ne
împiedicã nimeni sã progresãm ºi sã
ne ridicãm spre mijlocul clasamentu-
lui sau spre fruntea lui. Performanþa

noastrã þine în primul rând de noi, de
puterea noastrã internã, de coeziunea
ºi competenþa noastrã. Personal, sunt
îngrijorat atunci când vãd oameni im-
portanþi din afara þãrii care spun cã
România este neguvernabilã. Astfel
de afirmaþii ar trebui sã fie tratate cu
maximã seriozitate. Este o retoricã
îngrijorãtoare, ca ºi cum cineva ar
încerca sã-þi transmitã mesajul: “Voi
sunteþi europenidecategoriaadoua!”

Reporter: Domnul Gunther Oet-
tinger a afirmat recent cã þara noastrã
este neguvernabilã ºi nu ºi-a retractat
cuvintele nici în prezent.

Iulian Fota: Astfel de formulãri
nu sunt corecte faþã de noi, întrucât
performanþa þãrii noastre, în ultimii
ani, a fost bunã, pe anumite zone
chiar foarte bunã.

Pe de altã parte, cred cã, înainte sã
ne cramponãm în astfel de declaraþii,
trebuie sã ne uitãm mult mai atent la
noi ºi la ceea ce facem în interior.
Din punctul meu de vedere, existã
unele lucruri pe care le putem îmbu-
nãtãþi în plan intern.

ANCUÞA STANCIU,
ALEXANDRA CRÃCIUN

(continuare în paginile 4 ºi 5)

n Fost trader UBS,
pus sub acuzare pentru
manipularea Libor

PAGINA 16

C
onsilierul prezidenþial pe probleme de secu-
ritate naþionalã, domnul Iulian Fota, ne-a
acordat un interviu în care a abordat o serie

de probleme stringente pentru þara noastrã: criza
economicã, deprofesionalizarea administraþiei
centrale, privatizãrile din zona resurselor naturale.
Cu aceastã ocazie, domnul Iulian Fota ne-a prezen-
tat o imagine a viitoarelor mize ale þãrii noastre,
atât în plan intern cât ºi extern.

CÃLIN
RECHEA

În jur de 100-110 sindicaliºti din cadrul Federaþiei Mecanicilor
de Locomotivã au pichetat, ieri, sediul Ministerului Transporturi-
lor, solicitând stoparea procesului de privatizare a CFR Marfã ºi
reluarea acestuia în alte condiþii, dupã cum ne-a spus Iulicã
Mãntescu, preºedintele Federaþiei.
Domnia sa ne-a precizat cã liderii de sindicat au avut ºi discuþii
cu conducerea ministerului de resort, la întâlnire participând ºi
ministrul transporturilor Relu Fenechiu.
Iulicã Mãntescu ne-a declarat: “A fost încheiatã o minutã cu toa-
te cererile noastre, însã nu am primit, deocamdatã, niciun rãs-
puns la problemele prezentate, reprezentanþii ministerului ne-au
spus cã nu depinde doar de ei. Vom merge sã pichetãm ºi mâine
(n.r. astãzi) ºi, probabil, ºi joi”.
Relu Fenechiu ne-a declarat, însã, cã cele douã pãrþi au ajuns la
un consens cu privire la mare parte dintre solicitãrile Federaþiei.
Preºedintele Mãntescu ne-a mai spus cã sindicaliºtii au solicitat
un Acord de protecþie socialã, astfel încât, dacã se va pune pro-

blema unor disponibilizãri colective dupã privatizare, angajaþii
care vor urma sã plece sã fie protejaþi.
“Vrem sã prindem un astfel de acord în contractul de vânza-
re-cumpãrare, iar cumpãrãtorul sã-ºi asume plata unor salarii
compensatorii, dacã va fi cazul, întrucât salariaþii nu vor mai fi
protejaþi de Ordonanþa care prevede acordarea de salarii com-
pensatorii de cãtre stat în urma concedierilor colective”, ne-a
precizat domnia sa.
Despre modul în care va fi soluþionatã aceastã problemã, dar ºi
despre cum vede ministerul de resort rezolvarea celorlalte pro-
blemele ridicate de sindicaliºti, ne-a vorbit ministrul transportu-
rilor Relu Fenechiu.
De asemenea, investitorii rãmaºi în cursa pentru privatizarea CFR
Marfã ne-au spus ce pãrere au despre modul în care este derulat
acest proces. Astfel, doamna Kinga Mãdãrãºan, administratorul
Transferoviar Grup, ºi omul de afaceri Gruia Stoica, deþinãtorul Grup
Feroviar Român, au rãspuns cu amabilitate întrebãrilor noastre.

“Avem o companie
atrãgãtoare,
cu datorii aproape
de zero”

(Interviu cu ministrul
transporturilor
Relu Fenechiu)

Reporter: Aþi avut ieri întâlniri cu
sindicatele de la CFR Marfã, care
sunt nemulþumite, printre altele, de
modul în care decurge privatizarea
companiei. Ce aþi discutat cu liderii
sindicali?

Relu Fenechiu: Sigur cã existã
temeri din partea angajaþilor, mai
ales cã se spun atâtea lucruri cu pri-
vire la privatizarea CFR Marfã.

EMILIA OLESCU

(continuare în pagina 11)

“CFR Marfã
nu este un premiu,
ci un exerciþiu de
responsabilitate”
(Interviu cu Gruia Stoica,

deþinãtorul
Grup Feroviar Român)
Reporter: Reprezentaþi una din-

tre companiile care au ajuns aproape
la finalul procedurii de privatizare a
CFR Marfã. Veþi face ºi ultimul pas
în acest demers?

Gruia Stoica: GFR este pregã-
tit sã depunã oferta sa pentru CFR
Marfã ºi s-a angajat cu maximã
transparenþã ºi responsabilitate în
acest demers, pe care îl va conti-
nua în aceleaºi condiþii pânã la ca-
pãt. (E.O.)

(continuare în pagina 11)

“Am cerut de douã
ori prelungirea
termenelor
iniþiale”

(Interviu cu Kinga
Mãdãrãºan, administratorul

Transferoviar Grup)
Reporter: Ce pãrere aveþi despre

modul în care se desfãºoarã procesul
de privatizare a CFR Marfã?

Kinga Mãdãrãºan: Cunoaºtem
cã Ministerul Transporturilor depu-
ne toate eforturile pentru respectarea
termenelor stabilite cu instituþiile fi-
nanciare internaþionale.

Reporter: Consideraþi cã proce-
dura se desfãºoarã într-un mod ne-
transparent ºi cã termenele au fost
prea strânse? (E.O.)

(continuare în pagina 11)

Privatizarea CFR Marfã
a ajuns în garã

Banc cu furnici
ºi elefanþi
Exasperat de admiraþia stârni-

tã în pãdurea Europei de ele-
fantul bursier de la Varºovia,

cãruia i-a crescut
valoarea tranzac-
þiilor de treizeci
ºi unu de ori faþã
de BVB, furnicile
n o a s t r e s - a u
gândit sã-l înveþe
minte – fiecare
am pus mâna pe
ce am apucat, care un fir de nisip,
care un pai mic ºi când namila se
îndreptã spre adãpãtoare, zguduin-
du-ne muºuroiul, l-am înconjurat ºi
cu ochi scânteietori de mânie, ne-am
avântat înainte: “Animalule, anima-

lule!”, strigam furioºi.
Cei mai curajoºi dintre noi s-au

cãþãrat pe laba din spate, câþiva au
ajuns, chiar, pânã la coadã, dar ele-
fantul s-a scuturat puþin (sau poate cã
nici n-a fãcut-o, ci doar i s-a cutre-
murat pasul), iar cutezãtorii s-au prã-
buºit în gol.

O singurã furnicã s-a þinut vite-
jeºte – era Dan Radu Ruºanu!

L-am urmãrit cu rãsuflarea tãiatã,
cum escaladeazã crupa, cum se
îndreaptã vitejeºte, peste spinare,
pânã la ceafã ºi odatã ajuns acolo, am
izbucnit: “Aºa, strânge-l de gât! Su-
grumã-l!”

(continuare în pagina 6)
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